
 

 

 
 قياس وتقويم عائد ومخاطرة المصارف الاسلامية

 " دراسة تطبيية لحالة البنك الاسلامي الأردني والبنك العربي الاسلامي الدولي "
  

د–د200تهدددالدرااةرإدددقداادددقديمدددئددوتخدددومادمئادددادولامدددئلاةددرالالدددئةلدر إددد لامقدر ةا مدددقدا  تدددةددلاددد د د
،دمدةددوراخئالادقد دودلاور هدقدراتتدامئلأالالدئةلدمد ادراإد ورلأدرهم،دأ لا يئًدلاد درهملامدقدرالاتيرمدادداهد  در(دد2009

دوتعظمادموراامئدوتا مقدلامئلاةمئدرا ئت قدم دتلاومادلمغهئدر إ لامق.
وا تتخقدلا دو وادم يقد رلأدا اقداتلئامقدبدم دمورادادرالالدةلدر إد لاودولامئلاةتدمد،دتدادرإدتمارادد

و وادبعضدراع يئلأدراضعم قدورالاو بقدوغمةدرالاع ومقدبم ددلاخئممددلائامقدوأمةىداتلئامقد،دتمثدأثبتلأدرااةرإق
مئاادرالالئةلدلاوضوعدرااةرإقدولامئلاةتهئ.دورابعضدرهمةدلا دراع يئلأدراضعم قدوراإدئابقد،دوادادتظهدةدرا تدئا د

دم يئلأدكبمةدداتلئامئًدبم دمئاادرالالئةلدولامئلاةددتلاوم هئ.
 
 

 

 

 

 

 

Measure and evaluate the return and risk of Islamic banks 

 "Empirical study of the state of Jordan Islamic Bank and Islamic Arab 

International Bank" 

 
 
    The study aims to measure and evaluate the return and the risk of Islamic banks of Jordan 

during the period ( 2000 – 2009 ) according of increasing  importance of these banks in recent 

and coming years to face challenges to maximize returns and minimize risks through 

financing with  Islamic formula to investigate of existence statistical significant  relationship 

between returns and risking Islamic bank , has been use of financial other statistical 

measurement.  

The study proved the existence of some positive weak and insignificant relation between 

return and risk of bank that the study taking another some of negative weak relation, the result 

didn't appear large statistical significant relation between return and risk of banks that 

financing with different Islamic formula. 

 


